Poznámky týkající se některých typů podstatných jmen ženského rodu

1. podstatná jména končící na „-жа“ „-ша“ „-ча“ „-ща“ „-ца“ v 7. pádě jednotného čísla

1. pokud mají přízvuk na kmeni, končí na „-ей“ (кожей, юношей, крышей)

2. pokud mají přízvuk na koncovce, končí na „-ой“ (свечой, душой, овцой)

2. ve 2. pádě množného čísla se u některých podstatných jmen ženského rodu vkládá „-o-“ (po tvrdých souhláskách) nebo „-e-“ (po měkkých a šeplavých souhláskách) před (zejména před „-ль“ „-нь“)

	známka
	ма'рка
	Несколько ма'рок

	pohádka
	Ска'зка 
	Несколько ска'зок

	panenka
	ку'кла
	Несколько ку'кол

	kuchyň
	ку'хня
	Несколько ку'хонь


	stavba
	стро'йка
	Нексолько стро'ек

	chyba
	оши'бка
	Несколько оши'бок

	polštář
	поду'шка
	Несколько поду'шек

	Guma (na gumování)
	рези'нка
	Несколько рези'нок

	police
	по'лка
	Несколько по'лок

	pravítko
	лине'йка
	Несколько лине'ек

	známka
	отме'тка
	Несколько отме'ток

	košile
	руба'шка
	Несколько руба'шек

	sestra
	сестра'
	Несколько сестёр

	pohlednice
	откры'тка
	Несколько откры'ток

	sportovkyně
	спортсме'нка
	Несколько спортсме'нок

	motýl
	ба'бочка
	Несколько ба'бочек

	Hrneček, šálek
	ча'шка
	Несколько ча'шек

	dívka
	де'вушка
	Несколько де'вушек

	bunda
	ку'ртка
	Несколько ку'рток

	vidlička
	ви'лка
	Несколько ви'лок

	krabička
	коро'бка
	Несколько коро'бок

	sukně
	ю'бка
	Несколько ю'бок

	houska
	бу'лочка
	Несколько бу'лочек

	talířek
	таре'лка
	Несколько таре'лок

	vtip
	шу'тка
	Несколько шу'ток

	ulička
	у'лочка
	Несколько у'лочек

	kabelka
	су'мка
	Несколько су'мок

	zápalka
	спи'чка
	Несколько спи'чек

	chůva, opatrovnice, pěstounka
	ня'нька
	Несколько ня'нек

	knížka
	кни'жка
	Несколько кни'жек

	pero
	ру'чка
	Несколько ру'чек

	dělo
	пу'шка
	Несколько пу'шек

	kapka
	ка'пля
	Несколько ка'пель

	šavle
	са'бля
	Несколько са'бель

	borovice, sosna
	со'сна
	Несколько со'сен


3. Podstatná jména na „-ня“, které následuje hned po souhlásce, nemají ve 2. pádě množného čísla měkký znak „-ь“ 

	věž
	ба'шня
	Несколько ба'шен

	višeň
	ви'шня
	Нексолько ви'шен

	čítárna
	чита'льня
	Несколько чита'лен

	píseň
	пе'сня
	Несколько пе'сен

	ložnice
	спа'льня
	Несколько спа'лен


- výjimkou jsou slova

	vesnice
	дере'вня
	Несколько дере'вень

	kuchyně
	ку'хня
	Несколько ку'хонь


4. Podstatná jména „любовь“ „вошь“ „ложь“ „рожь“ „церковь“ v nepřímých pádech vypouštějí „-o-“ (kromě 7. pádu jednotného čísla)

це'рковь






jednotné číslo


    množné číslo 

1. кто, что 


це'рковь



церкв-и'

2. без кого, без чего

це'ркв-и



церкв-е'й

3. кому, чему


це'ркв-и



церкв-а'м

4. я вижу кого, что

це'рковь 



церкв-е'й

6. о ком, о чём


це'ркви-и



церкв-а'х

7. с кем, чем


це'рков-ью



церкв-а'ми

